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La recerca en Alzheimer
està canviant de paradig-
ma. Els científics tenen ca-
da cop més evidències que
allò que tradicionalment
s’havia considerat la prin-
cipal causa de la malaltia
(l’acumulació de plaques
de proteïna betaamiloide i
de cabdells de proteïna tau
al cervell) no és, en realitat,
el desencadenant d’aquest
procés degeneratiu. Els in-
vestigadors busquen ara
nous marcadors que aler-
tin de l’inici de la malaltia
molt abans de l’aparició
dels símptomes. Amb l’ob-
jectiu de posar en comú
noves estratègies, cientí-
fics de diversos grups in-
ternacionals i disciplines
s’han aplegat a Barcelona
en un congrés organitzat
per l’Institut de Recerca
Biomèdica (IRB).

“Un segle després del
descobriment de la malal-
tia, no hem aconseguit
trobar tractaments efec-
tius. Només avenços molt
modestos”, va reconèixer
ahir la doctora Teresa Gó-
mez-Isla, investigadora de

l’Hospital General de Mas-
sachusetts. Segons un es-
tudi recent de la Clínica
Cleveland, el 99,6% dels
assajos clínics de fàrmacs
contra l’Alzheimer han
fracassat. Això és degut al
fet que “s’han dut a terme
en fases massa tardanes,
quan el cervell ja està molt

danyat i, d’altra banda, els
fàrmacs no s’han dirigit a
la veritable causa”, va indi-
car Gómez-Isla. En aques-
ta línia, el científic Chris-
topher Dobson, de la Uni-
versitat de Cambridge,
també va insistir en la ne-
cessitat d’invertir temps i
recursos a trobar les cau-

ses de la malaltia per disse-
nyar i assajar nous fàr-
macs. De fet, els científics
tenen cada cop més indi-
cis per pensar que els pro-
cessos d’agregació de pro-
teïnes alterades que es
produeixen molt abans de
l’acumulació de plaques de
betaamiloide al cervell
–deu o vint anys abans de
l’inici dels símptomes–
són els veritables agents
tòxics per a les neurones.
Aquests processos eren
desconeguts fins fa pocs
anys i el seu estudi obre to-
ta una nova via de recerca.
A més, hi ha evidències
de persones amb plaques
característiques de fases
avançades d’Alzheimer

que no tenen símptomes.
En els darrers anys la

tecnologia PET ha permès
visualitzar les plaques de
proteïnes al cervell quan
els malalts encara són
vius. Ara els científics con-
fien que no es trigarà gaire
a poder detectar també les
lesions en estadis més pre-
coços. Aquesta visualitza-
ció és fonamental per
comprovar si el procés es
correlaciona amb l’apari-
ció i evolució de la malal-
tia. A banda de les tècni-
ques de neuroimatge, una
altra via de recerca busca
proteïnes en sang que ac-
tuïn de marcadors de la
malaltia. En aquesta línia
s’emmarca el test desen-
volupat pel King’s College
de Londres del qual ahir es
feia ressò aquest diari.

“Necessitem conèixer
l’agent causal de la malal-
tia i, per fer-ho, hem hagut
de reinventar la recerca
amb noves metodologies i
noves eines”, va explicar la
investigadora de l’IRB Na-
tàlia Carulla. “En aquest
congrés, potser no veurem
noves teràpies, però sí
nous plantejaments. Ne-
cessitem ser creatius”. ■
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Els científics estan decidits a
no defallir. “Som aquí i segui-
rem treballant pels pacients”,
va afirmar la doctora Teresa
Gómez-Isla. El cert és que la
recerca en Alzheimer es mou
en un terreny difícil, ja que
bona part de la indústria far-
macèutica ja ha començat a
fer-se enrere davant el fracàs
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Les xifres

La doctora Teresa Gómez-Isla (esquerra) amb la investigadora Natàlia Carulla i el científic Christopher Dobson, tots tres experts en Alzheimer ■ ANDREU PUIG

40
milions de persones pateixen
Alzheimer al món. Es preveu
que el 2050 seran 135 milions.
Molts parlen d’“epidèmia”.

99,6
per cent dels fàrmacs assa-
jats contra l’Alzheimer han
fracassat i la indústria ha co-
mençat a fer-se enrere.

dels assajos clínics amb nous
fàrmacs. Als Estats Units,
s’acaba de posar en marxa un
assaig amb un fàrmac del la-
boratori Lilly que se submi-
nistrarà durant tres anys a
mil voluntaris amb plaques al
cervell però sense símpto-
mes. La doctora Gómez-Isla
creu que si el fàrmac falla se-

rà la prova definitiva que cal
abandonar la via tradicional
d’atacar les plaques de be-
taamiloide. D’altra banda, la
inversió en recerca bàsica
per a l’Alzheimer és encara
molt inferior a la que es des-
tina a malalties també molt
prevalents com les cardio-
vasculars o el càncer.
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“Som aquí i seguirem treballant pels malalts”

El secretari autonòmic,
Rafael Carbonell; la sot-
ssecretària, Virginia Jimé-
nez, i l’inspector territo-
rial a València, Ismael
Martinez, de la conselleria
d’Educació van presentar
ahir per sorpresa la dimis-
sió dels seus càrrecs. Tots
tres van atribuir la seua re-
núncia a “motius perso-
nals”. Carbonell és un his-
tòric del departament que
dirigeix M. José Catalá, ja
que anteriorment havia
exercit com a director ge-
neral d’Ordenació de Cen-
tres Docents i cap de ser-
vei d’Ordenació Acadèmi-
ca. Així mateix, ha estat
inspector d’Educació amb
destinació definitiva, càr-
rec que recuperarà des-
prés de la dimissió.

Per la seua banda, Vir-
ginia Jiménez, ocupava
interinament la direcció
de l’Institut Valencià
d’Art Modern (IVAM)
mentre es duu a terme
l’elecció per concurs pú-
blic del nou responsable
del centre després de la
dimissió, fa uns mesos, de
Consuelo Ciscar.

El seu “perfil tècnic” va
ser l’argument adduït per
a la seua designació. ■
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Dimiteixen els
màxims caps
d’Educació
a València
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El Vaticà va presentar ahir
una àmplia reforma dels
seus organismes finan-
cers que afecta essencial-
ment l’Institut per a les
Obres de Religió, conegut
com a banc vaticà, que a
partir d’ara estarà dirigit
pel financer francès Jean-
Baptiste de Franssu, que
substituirà Ernst von
Freyberg. Durant els prò-
xims tres anys el banc re-
visarà els seus objectius,
amb un model de negoci
que vol servir l’Església
com un banc de dipòsits i
no d’inversió. ■

RELIGIÓ

Un francès
passa a dirigir
el banc del
Vaticà
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